
 

 

Zápis ze 3.online setkání KPZkoALICE, 11.2.2021 
 

Na letošní rok spouštíme novinku. Každý druhý čtvrtek v měsíci se na dvě hodinky můžeme potkat v 

onlinu. Setkání bude mít vždy své hlavní téma, a bude prostor i na sdílení aktuální situace ze stran 

zemědělců, koordinátorů a odběratelů KPZ. Témata jsme od vás nastřádali v minulém roce, 

každopádně připomínáme, že FBskupina KPZkoALICE každý den vítá nejen nápady na témata, ale i vaše 

příspěvky a komentáře z aktuálního dění u vás.  

 

Další setkání proběhne 11. 3. 2021 a budeme se zabývat tématem Koordinace KPZ - praktické 

příklady z praxe a sdílení zkušeností. Pokud máte ještě nějaké své další aktuální téma, které chcete 

na setkání uvést, dejte nám předem vědět na email kpzkoalice@asociaceampi.cz. 

…………………………………………………………………………………………………………... 

Tématem únorového setkání bylo: “Co se chystá v sezóně 2021”.  

Představili jsme aktivity, do kterých vás chceme zapojit jako účastníky a spolutvůrce. Je to řada 

seminářů, rozvoj mentoringu a sdílení zkušeností v síti, poradenství a oslava týdne KPZ na konci února. 

Vytvořili jsme prostor pro sdílení aktuální situace u vás na farmě či v komunitě. Dozvěděli jsme se, jak 

se připravujete na sezónu.  

 

Aktivně jste se účastnili společného brainstormingu, jehož výsledky najdete zde: 

 

Jak plánovat spolupráci? 
 

Pokud má být spolupráce mezi zemědělci a podílníky/odběrateli oboustranně prospěšná a má přinášet 

radost, je dobré přemýšlet o tom jak jí dobře naplánovat a nastavit. Zkuste se zamyslet, co všechno 

potřebujete udělat ještě před tím, než své spolupracovníky začnete hledat.  

 

Jsem koordinátor a chci navázat spolupráci s novou farmou. Co potřebuji udělat  

a promyslet před tím, než se pustím do hledání? 

 

https://www.facebook.com/groups/2868724583206511


● Zjistit v komunitě, o co mají členové zájem a zeptat se na zkušenosti v jiných KPZ. 

● Funguje doporučení z jiné KPZky, velmi dobře to funguje mezi pražskými KPZ (př. KPZ Mezi 
domy takto navázala spolupráci s Buvolí farmou Ohař, Hospodářství pod Strážným Vrchem 
Merboltice). 
 

● Zeptat se, jaké jsou minimální podmínky pro farmu, aby to pro ně bylo rentabilní.  

● Když hledám nového farmáře, kterého nikdo nezná, tak zajet na farmu, zavolat mu, zeptat se 
na reference. Je jednodušší, když je to na doporučení. 
 

● Navazujeme spolupráci prostřednictvím farmářských trhů. Vyzkoušíme, promluvíme si a pak 
případně navážeme spolupráci. Doporučení od členů KPZ. 

 
● Vyjasnit si v komunitě základní pravidla a minimum pro spolupráci. Př. chci/nepotřebuji 

certifikaci apod. 
 

● Uvědomit si, co já potřebuji od spolupráce a kolik času chci tomu věnovat. Např. Za co si 
chceme jako komunita/koordinační tým vzít odpovědnost? Chci to dělat zcela dobrovolnicky, 
nebo chci být nějak odměněn? 

 
● Uvědomit si, v jak blízkém kontaktu chceme být se zemědělcem? Stačí, že nám pouze dodává, 

nebo chceme jezdit na farmu?  
 

Co se nepodařilo: 

● KPZ Mezi domy - od jednoho našeho farmáře jsme měli doporučení na dalšího. Tomuto 

našemu kontaktu jsme důvěřovali a neprověřili kontakt osobně. Věděli jsme, že není 

ekologický zemědělec, ale až na podzim jsme zjistili, že vůbec nehospodaří podle principů, 

které my chceme jako komunita podporovat. Je to po nás velké poučení. 

 

Jsem zemědělec a chci navázat spolupráci s novou skupinou KPZ. Co potřebuji udělat a promyslet 

před tím, než se pustím do hledání? 

 

● Stanovit si, kolik podílů minimálně potřebuji dodat, aby se mi to vyplatilo navázat novou 

spolupráci. 

● Funguje doporučení - reference. 

● Vojta -  využil adresář farmářů, hledal v lokalitě, která ho zajímala registrovanou skupinu 

“Odběratelé hledají KPZ”, “Farmář chce KPZ”. 

● Vstoupit do systému přes někoho zkušenějšího, propojit se s nějakým dalším zemědělcem. 

● Co chci jako zemědělec? Ujasnit si, co bych chtěl v ideálním případě delegovat na komunitu  

a co si chci podržet, aby mi v tom bylo příjemně. Dva extrémy… komunita zajišťuje vše, kromě 

pěstování… nebo komunita se stará pouze o výdejní místo. 

 

Kde a jak hledat koordinátora / novou KPZ skupinu / zemědělce  
 

Pokud má být spolupráce mezi zemědělci a podílníky/odběrateli oboustranně prospěšná a má přinášet 

radost, je dobré přemýšlet o tom jak jí dobře naplánovat a nastavit. Zkuste se zamyslet, jakým 

způsobem a kde můžete hledat zemědělce či novou odběratelskou skupinu.  



Jsem zemědělec a chci se zapojit do KPZ. Kde a jak mohu najít KPZ skupinu? Kde najít a jak oslovit 

koordinátora? 

 

● Diskusní fórum, sociální sítě. 

● Obchod se zdravou výživou v blízkém místě, mateřské kluby. Forma - inzerát, zeptat se 

prodavače, lektora apod. 

● Oslovit členy vhodných tematických skupin na sociálních sítích. Skupiny KPZ typicky vedou 

ženy: 30-45 let, rodina a malé děti, vzdělané (VŠ), velmi aktivní ve svém životě a komunitách 

v místě, kde žijí, zájem o udržitelnost, zdravé stravování, životní prostředí 

● Vytvořit skupinu díky svým přátelům. 

● Překlopit stávající zákazníky do KPZ.  

● Osobní setkání je klíčové. 

● Fungovalo přes přátele, přátele přátel… 

● Registrace na Adresáři farmářů - Zemědělec hledá KPZ. Takhle vznikla například KPZ Pikovice, 

kde se díky adresáři propojil zemědělec a koordinátorka.  

● Poptávka v KPZkoALICI nebo přes facebook KPZky. AMPI může vyvěsit inzerát. 

 

Co nefungovalo: 

●  Jít přes marketing. 

 

Jsem koordinátor a hledám pro svou skupinu KPZ zemědělce. Kde a jak ho mohu hledat? Jak ho 

mohu oslovit? 

 

● Registrace na Adresáři farmářů - KPZ skupina hledá zemědělce.  

Marcela, koordinátorka KPZ Pikovice: “Našla jsem si zemědělce na KPZinfo “Farmář hledá 

KPZ”, byla jsem v tu dobu sama, bez skupiny. Myslela jsem, že farmář už KPZ má. Neměl. Řekli 

jsme si společně podmínky, za jakých založíme KPZ. Členy jsme hledali společně, on mezi 

kamarády a známými, já mezi kamarády, sousedy, obeslala jsem mailem lesní školky v okolí, 

skupiny s ekotématikou. Rozvěsili jsme letáky po vsích v okolí, napsala jsem článek  

do 3 místních novin. V dalších letech jdeme cestou přes kamarády, známé, sousedy a v naší 

veřejné FB skupině. To nám stačí akorát :) Pomalu rosteme v únosných mezích.”  

● Poptávka v KPZkoALICI nebo přes facebook KPZky. AMPI může vyvěsit inzerát. 

● Obrátit se na AMPI. 

● Mapa Kde.lovime.bio - mapa ekologických zemědělců 

 

“Bacha na nováčky, co si pletou KPZ se systémem bedýnek, ti od nás po roce odešli. Nový člen by měl 

znát podstatu KPZ, aby nebyl něčím překvapen. První rok jsme taky měli setkání zájemců před vstupem 

do KPZ, mluvil nám tam Honza Valeška a od té doby už hlavně přes známosti.” 

 

Jak navázat a udržet spolupráci?  
 

Pokud má být spolupráce mezi zemědělci a podílníky/odběrateli oboustranně prospěšná a má přinášet 

radost, je dobré přemýšlet o tom, jak jí dobře naplánovat a nastavit. Představte si, že už jste se potkali 

se svým potenciálním spolupracovníkem. Co potřebujete k tomu, aby spolupráce fungovala a bylo vám 

v ní dobře?  

https://kde.lovime.bio/


Jsem zemědělec a navazuji spolupráci s novou skupinou odběratelů. Co všechno potřebuji vyjasnit, 

jaká pravidla nastavit, aby se mi dobře spolupracovalo nejen pro jednu sezónu?  

 

Šelongovi, zemědělci, koordinují si více než polovinu svých KPZ 

● Propojení díky místním, lokálním aktivním jedincům (typu Alenka Malíková), další roky už se 

skupina i povědomí o nás šířilo snadněji.  

● Ne všichni členové potřebují smlouvy, kdo potřebuje, má-ji, kdo ne...záleží na nátuře. 

 

● Pravidla musí být jasná - co se týče spolupráce s koordinátory. Koordinátor je zapotřebí, ale je 

samozřejmě rozdíl, když si s nimi píše přímo zemědělec, než když se jedná jen  

o zprostředkovanou komunikaci. 

● Pravidla se také liší podle výdejního místa: čas, do kdy je bedýnka na místě k dispozici. “Sama 

vidím, že nechat podíl 3 dny na místě je špatně, kumuluje se problém v daném místě, zbytečně 

se komplikuje domluva...Proto, domluvit základní pravidla na začátku. Dávat si pozor, jaký 

prostor pro spolupráci vznikne. Jako farmáři chceme své skupině vyhovět, ale někdy si tím 

přiděláme starosti a komplikuje to situaci na výdejním místě.” 

 

● Uzávěrka před sklizní pro tvorbu podílů, čím později ji uděláme, tím více stresu pro nás  

při chystání podílů. 

● Pavel - je důležité setkání na začátku sezóny, přijet na statek, vzájemně se pobavit, dát si 

retrospektivu - projdeme se třeba přímo v poli a ukazujeme si, jak vypadá sklizeň a chystání 

podílu - pak dojde k tomu pochopení u jednotlivých členů (strávili s farmáři skutečně několik 

intenzivních hodin). 

● Gabča - komunikace s členy ji vlastně baví, když přijdou nepříjemné dotazy, přijdou pocity, že 

by bylo fajn mít koordinátora ;-) 

● Dobré si uvědomit, co všechno chci jako zemědělec delegovat - typ KPZ CooLAND: zemědělec 

se soustředí ryze na pěstování, koordinátor řeší vše a KPZ LUKAVA: zemědělec koordinuje vše 

a soustředí se i na pěstování, koordinátory zatím nemá, ale chce, obojí je náročné pro jednoho 

člověka. 

 

Jsem koordinátor a naše KPZ navazuje spolupráci s novou farmou. Co všechno potřebuji vyjasnit? 

Jaká pravidla nastavit, aby se mi dobře spolupracovalo nejen pro jednu sezónu?  

 

Anička Černá, bývalá koordinátorka KPZ Mezi domy  

● Pokud má KPZko více zemědělců, navrhuje rozdělit si je mezi více koordinátorů, více delegovat 

jednotlivé role na více lidí. K tomu se připojil i Tomáš, že je dobré rozdělit náročnost i časovou 

mezi více lidí. Říci dopředu i z pohledu koordinátora, co má běžet, jaká mají být pravidla. 

 

Michal Bajgart, koordinátor KPZ Kohoutovice   

● S přibývajícími skupinami KPZ, při jednom zemědělci, dochází k problému s logistikou x liší se 

od přístupu v Praze, kde jsou dny dost sladěné...u nás nejsou, každá skupina je zavážena jiný 

den, zemědělec jezdí vícekrát za týden a je to pro něj náročné. Trochu se tu i rýsuje problém 

najít zemědělce dodávající do KPZ, tudíž je tu málo zemědělců, kteří jsou hodně vytíženi. 

 

 



Šárka Krčílková, koordinátorka KPZ CooLAND 

● Uvědomit si, za co všechno chci vzít zodpovědnost a co to může mít za důsledky. Například my 

jsme, ve snaze ulevit zemědělcům od práce a zajistit jim co největší odbyt, vytvořili tři 

odběrové skupiny se třemi zemědělci a 80 odběrateli a rozjeli mimořádné přiobjednávky. 

Převzali jsme odpovědnost za výběr peněz, aby zemědělci nemuseli vystavovat tolik faktur. 

Abychom zemědělcům ušetřili čas spojený s administrativou, založila jsem transparentní účet 

na své jméno, který slouží jako transferový účet. Objem prostředků, který účtem proteče, ale 

narostl v roce 2020 až na téměř milion korun. Začínám si uvědomovat tu tíhu zodpovědnosti, 

kterou jsem na sebe vzala a nedělá mi to vůbec dobře. Vzali jsme si toho jako neformální 

skupina na sebe příliš. Chtěli jsme se proto formalizovat do spolku, abychom zaštítili naše 

aktivity organizací. Vstoupili jsme v roce 2020 do procesu transformace “Cesty proměny”, kde 

měl vzniknout spolek participativně. Ale reálně jsme zjistili, že o to takřka nikdo z 80 podílníků 

a nikdo ze zemědělců nemá zájem a my koordinátoři z toho nemáme radost. Asi v tom hraje 

svou roli i Covid. Schůzek se nikdo neúčastnil, na výzvu vyjádření k hodnotám nikdo 

nereagoval. Takže přemýšlíme, jak s tím naložit dál a pravděpodobně půjdeme opačnou 

cestou - zjednodušení, zmenšení skupiny, osekání některých aktivit, pokud se nenajdou lidé, 

kteří se jim budou chtít věnovat. Zkrátka, netlačit to na sílu. 

 

 

 
 

Setkání KPZkoALICE podpořil Erasmus+ projekt "Food&More - Consumer education for food 

citizens". 

 

  

 


